



ယိပ်လိတ်တိုက်မှတ်တိုင်တိုက်ရားဘျီဒီတိုက်အိပ်ဖျိပ်ဖးဒိပ် ၂ (ဝိတဝိ)လိတ်ဘိးဘၣ်ရၢလီ

လါဒံစ့ဘၣ် ၂၀၂၀

ပဝဲကညီပှၤထူလံးဖိလၢယိပ်လိတ်တိုက်မှတ်တိုင်တိုက်ရားရဲၣ်ကျဲၤမၤပဲယိပ်လိတ်တိုက်မှတ်တိုင်တိုက်ရားဘျီဒီတိုက်အိပ်ဖျိပ်ဖးဒိပ် ၂ (ဝိတဝိ) စးထီၣ် လါဒံစ့ဘၣ် ၁၆ သီတုၤ ၁၈ သီ, လၢတၢ်ဟံပနီၣ်သကိးဝဲပတၢ်ဖံးတၢ်မၤလၢအကဲထီၣ်လိတ်ထီၣ်တဖၣ်ဒ် သိးပကအိၣ်မုသကိးယုဖိးယုၣ်ဒီးန့ဆၢၣ်လၢတၢ်မှတ်တိုင်တိုက်ရားအပူၤဒီးတၢ်ဟံလီၤကျဲလၢတၢ်ဟံဖျိပ်မၤသကိးတၢ်အတၢ်ရဲၣ်တၢ် ကျဲၤလၢခါဆူညါဒ်ကညီပှၤထူလံးဖိအတၢ်ရဲၣ်သဲကတီၤအတၢ်လီၤဟီၣ်ကတီၤလၢပှၤအသိးန့ၣ်လီၤ.

ယိပ်လိတ်တိုက်မှတ်တိုင်တိုက်ရားဘျီဒီတိုက်အိပ်ဖျိပ်ဖးဒိပ် ၂ (ဝိတဝိ) ဘၣ်တၢ်မၤအိၣ်ဖဲမ့ၢ်တြီၢ်ကီၣ်ရှၢၣ်, ကညီကီၢ်စဲၣ်, ကီၢ်သူ လှၢ, ကီၢ်ပယီၤအပူၤန့ၣ်လီၤ. ဖဲတၢ်ဆါသတြီၢ်ခိဝံး-၁၉အဆၢကတီၢ်တၢ်အိပ်ဖျိပ်တဘျီအံၤဘၣ်တၢ်ရဲၣ်ကျဲၤအိၣ်န့ၣ်ဝဲဒီးခါစးလၢ ခုၣ်အဲၣ်ယုၣ်မ့ၢ်တြီၢ်ခိၣ်န့ၣ်တဖၣ်, ပှၤထူလံးဖိခိၣ်န့ၣ်တဖၣ်ဒီးဂံၢ်ခိၣ်ထံးကညီတၢ်ကရၢကရိတနီၤပှၤခဲလၢ (၂၀၀) ဘျီဒီဟဲထီၣ် သကိးဝဲန့ၣ်လီၤ.

ယိပ်လိတ်တိုက်မှတ်တိုင်တိုက်ရားဘျီဒီတိုက်အိပ်ဖျိပ်ဖးဒိပ် ၂ (ဝိတဝိ)ဟံပနီၣ်ဝဲတၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်ဝဲယိပ်လိတ်တိုက်မှတ်တိုင်တိုက်ရား အိၣ်လံဝဲ (၂) နံၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲတၢ်ဆါကတီၢ်ဖုၣ်ကိၢ်အံၤအတီၢ်ပှၤယိပ်လိတ်တိုက်မှတ်တိုင်တိုက်ရားဒီးန့ၣ်ဘၣ်ဟီၣ်ခိၣ်ဒီဘျီဒီတၢ်လၢ ကပိးဒ်အမ့ၢ် ၂၀၂၀ နံၣ်အံၣ်ခိၣ်ခိၣ်ဖးလၢဘၣ်တၢ်ဟံကနီၣ်အိၣ်လၢဟီၣ်ခိၣ်ဘီမ့ၢ်ဖျိပ်ကရၢတၢ်ဂုၤထီၣ်ပသီထီၣ်တၢ်ရဲၣ်တၢ် ကျဲၤဒီး ၂၀၂၀ နံၣ် (Goldman) ခိၣ်ယၢၤန့ဆၢၣ်တၢ်လၢကပိးလၢဘၣ်တၢ်ဟ့ၣ်လီၤအိၣ်ဆူစီဖိလ်စ့ၣ်ထွါ, ပှၤလၢအဂုၢ်ကျဲးစးဒုး အိၣ်ထီၣ်ယိပ်လိတ်တိုက်မှတ်တိုင်တိုက်ရားဒီးမ့ၢ်စ့ၢ်ကိးအပှၤပှၤလီၤဆ့ၣ်နီၤန့ၣ်လီၤ.

လၢတၢ်အိပ်ဖျိပ်တဘျီအံၤအပူၤအဝဲသ့ၣ်ကွၢ်ကဒါက့ၤဝဲတၢ်အိပ်ဖျိပ်ဖးဒိပ်တၢ်တဘျီအတၢ်အၢၣ်လီၤဆၢတၢ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ် ကွၢ်ကဒါက့ၤတၢ်ဟံလီၤတၢ်သိၣ်တၢ်သီတၢ်ဘျီလၢအဘၣ်ထွဲဒီးတၢ်ခးအိၣ်ဆဲးအိၣ်လၢတၢ်ကွဲးလီၤပတြီၢ်ယၢ်အိၣ်ဒ်တၢ်ကဟံပ နီၣ်အိၣ်ဖဲ ၂၀၂၁ အပူၤအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

လၢတၢ်အိပ်ဖျိပ်အပူၤလီၤကတီၢ်ဖိတဖၣ်ယုထီၣ်ဝဲလၢတၢ်ကထၢန့ၣ်လီၤအါထီၣ်က့ၤ, ကရူၢ်တနီၤ, လၢမ့ၢ်တြီၢ်ကီၢ်ရှၢၣ်အပူၤလၢတၢ် မှတ်တိုင်တိုက်ရားအပူၤဒီးဟံပနီၣ်က့ၤအိၣ်, လီၤကတီၢ်ဖိလၢအအိၣ်လၢတၢ်မှတ်တိုင်တိုက်ရားပူၤတဖၣ်ကဟံဖျါထီၣ်တၢ်ဟံသးလၢ တၢ်မှတ်တိုင်တိုက်ရားအတၢ်ဘၣ်ဘျီဘၣ်ဖျိပ်လၢအဝဲသ့ၣ်အဂီၢ်ဒ်လဲၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ကဒုးအိၣ်ထီၣ်ပှၤဖဲအ့ၣ်ပှၤသွဲးသ့ၣ်တ ဖၣ်အတၢ်ထံၣ်လိတ်အိၣ်သကိးဒီးဟ့ၣ်ခိၣ်ဟ့ၣ်နီၤလိတ်သးထူလံးအတၢ်ထံၣ်တၢ်လဲၤခိဖျိလၢအလီၤဆိလိတ်အသးတဖၣ်ဖဲယိပ်လိတ် တၢ်မှတ်တိုင်တိုက်ရားအပူၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်အံၤကမ့ၢ်တၢ်မၤတခါလၢအဒုးဆူၣ်ထီၣ်လုၢ်လၢထူလံးတၢ်ဆဲးခးအိၣ်တၢ်မံလၢဆၢၣ်ဖိကီၢ် ဖိဒီးတၢ်ရဲၣ်သဲကတီၤက့ၤတၢ်မူတတၢ်မၤလၢယိပ်လိတ်တိုက်မှတ်တိုင်တိုက်ရားပူၤဒီးမၤဂုၤထီၣ်ပသီထီၣ်က့ၤတၢ်ဆဲးတၢ်လၢတၢ် ကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့အလံာ်ညိၣ်သိၣ်ဒိၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်အၢၣ်လီၤတူၢ်လိတ်သကိးစ့ၢ်ကိးဝဲလၢတၢ်ကဘျီထီၣ်ဝဲတၢ်ဆဲးတၢ်လၢအ တၢ်ဒုးနဲၣ်အတၢ်သ့ၣ်ထီၣ်ဒ်သိးတၢ်ကဟံကီၤမၤနီၣ်မၤယါက့ၤဒီးပှၤကထံၣ်သ့ၣ်ညါဒီးမၤလိဘၣ်က့ၤအိၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

ခါးစားခဲလက်အာဏာလီတူလိဝ်ဝဲလါ ကဆဲးဟ့ၣ်တၢ်သ့ၣ်ညါန့ၣ်ဟံၣ် ဒ်သိးပယီၤသးမ့ၢ်ဒိၣ်တဖၣ်ကထးကွံာ်အသးဖဲ ယိၣ်လိာ် တၢ်မုာ်တၢ်ခုၣ်ကရၢၢ်အပူၤခဲလက်အယိၣ်န့ၣ်ဒီး ပှၤလီၢ်အိၣ်ကမ့ၢ်ဖိတဖၣ် ကသ့ၣ်ထီၣ်ကဒါက့ၤအဟံၣ်အယိၣ် ဒီး တၢ်ပၤဆှၢရဲၣ်ကျဲၤ အမိၢ်ပၢ်ဖဲဖုအတၢ်လီၢ်တၢ်ကျဲၤတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ပှၤတၢ်အတၢ်ထံၣ်လိာ်အပူၤအံၤ တၢ်ကရဲၣ်ကျဲၤ မၤစ့ၢ်ကိးအိၣ်သက့ၤယိၣ်လိာ် တၢ်မုာ်တၢ်ခုၣ်ကရၢၢ်အပူၤလၢတၢ်ယုၤသ့ၣ်ညါအါထီၣ်ကညီဖိအတၢ်အိၣ်မူအိၣ်ဂဲၤ, ပှၤထူ လံၤဖိအခွဲးအယၢ်ဒီးတၢ် မၤသ ကိးတၢ် လၢတၢ်ရဲၣ်သဲကတီၤက့ၤတၢ်လၢဟီၣ်ခိၣ်ဒီးဘ့ၣ်အံၤအဂီၢ်ဒီးကရူၢ်ကရၢၢ်တၢ်မၤသကိးတၢ်အကလုာ်ကလုာ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်သဘံၣ်သဘုၣ်, တၢ်မၤစးဂီၤပှၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခွဲးယၢ်ဒီးတၢ်မၤပျံၤမၤဖုးမ့ၢ်အိၣ်ဝဲ ဒီဖျိပယီၤသးမ့ၢ်ဒိၣ်ဒီးကီၢ်ပယီၤပဒိၣ်တဖၣ်တၢ် မၤတၢ်ဂုၤထီၣ်ပသီထီၣ်အတၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤလၢ အဂ့ၢ်လိာ်ဟံၣ်မၤဝဲပှၤလီၢ်ကဝီၤဖိတဖၣ်အတၢ်လိာ်ဘၣ်တဖၣ်ထဲလဲၣ်ဘၣ်ဆၣ် ယိၣ်လိာ်တၢ်မုာ်တၢ်ခုၣ်ကရၢၢ်အတၢ်ကဲထီၣ်လိာ်ထီၣ်အံၤဟဲကဲထီၣ်အသးခိဖျိကမ့ၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အတၢ်ပၢ်လီၤသးကျဲၤမုဆူလၢ အတၢ်ဂဲၤလိာ်လၢခိၣ်ယၢၤန့ၣ်ဆၣ်အယုၢ်ကၢလၢတၢ်ဒီသအပှၤကူပှၤကညီဒီးခိၣ်ယၢၤန့ၣ်ဆၣ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်ကဲထီၣ်လိာ်ထီၣ်ဒီး ခိၣ်ဖးလၢကဝီၤလၢဘၣ်တၢ်ဒီးန့ၢ်အိၣ်တဖၣ် ငးနဲၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲဒၣ်လၢ ယိၣ်လိာ်တၢ်မုာ်တၢ်ခုၣ် ကရၢၢ်အံၤ ဘၣ်တၢ်သ့ၣ်ညါဟံၣ်ပနီၣ်အိၣ်လၢ ဘီမုာ်ထံကီၢ်အတၢ်တဖၣ်လၢတၢ်ဘျါရဲၣ် ဝဲခိၣ်ယၢၤန့ၣ်ဆၣ်အတၢ်ဂ့ၢ်ကီၢ်ဒီး တၢ်ဘျါရဲၣ်တၢ်ဘၣ် သဘံၣ်သဘုၣ်ခိဖျိတၢ်မုာ်တၢ်ခုၣ်အကျဲ လၢတၢ်သ့ၣ်ညါဟံၣ်ပနီၣ်ဝဲ ပှၤထူလံၤဖိတဖၣ်အတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ် ဒီး အဝဲသ့ၣ် အတၢ်ရဲၣ် သဲကတီၤက့ၤအကီၢ်တၢ်သိၣ်တၢ်သီတၢ်ဘျါတဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

ကတီၢ်အံၤ, ဆၢကတီၢ်တုၤအိၣ်ဝဲလံလၢကီၢ်ပယီၤပဒိၣ်တဖၣ် ကမၤလိၣ်န့ၢ်ဟံၣ်ဒီး ဘျီဘၣ်မၤလိၣ်က့ၤအဖိလံစံၣ်ဒီးသဲစး တၢ်ဘျါလၢ ကွၢ်ကဟံၣ်ကွံာ်ဝဲပှၤထူလံၤဖိတဖၣ်လၢ တၢ်ရဲၣ်သဲကတီၤခိၣ်ယၢၤန့ၣ်ဆၣ်ဒီး တၢ်ဂုၤထီၣ်ပသီထီၣ်အတၢ် မၤတဖၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ကီၢ်ပယီၤပဒိၣ်ကဘၣ်သ့ၣ်ညါဟံၣ်ပနီၣ်ဝဲ ပှၤထူလံၤဖိတဖၣ်အခွဲးအယၢ်ဒီး အတၢ်ပၤဆှၢရဲၣ်ကျဲၤဝဲ အကီၢ်တၢ်သိၣ်တၢ်သီ လၢပဝဲ သ့ၣ် တၢ်ရဲၣ် သဲ ကတီၤ ဒီး တၢ်ဂုၤ ထီၣ် ပ သီ ထီၣ် အတၢ်မၤတဖၣ်, တမ့ၢ် ထဲလၢ ကီၢ်သူလုၤအပူၤဖိန့ၣ် ဘၣ်မ့ၢ်တခီ ကဘၣ် သ့ၣ်ညါဟံၣ်ပနီၣ်ယုၤစ့ၢ်ကိးဝဲကယံၢ်ကလုာ်လၢအအိၣ်ဆိးဖဲကီၢ်ပယီၤဒီတဘျီအပူၤအခွဲးအယၢ်စ့ၢ်ကိးန့ၣ်လီၤ.ကဘၣ်သ့ၣ် ညါဟံၣ်ပနီၣ်ဝဲနီၢ်ကစၢ်တၢ်စံၣ်ညီၣ်ပၤလီၤသးအ ခွဲးအယၢ် ဒ်အမ့ၢ်နီၢ်ကစၢ်တၢ်မၤတၢ်ဆၢတံာ်ဘၣ်ယး တၢ်ပၤဆှၢသ့ၣ်ပှၢ ဝၣ်ပှၢ, ဟီၣ်ခိၣ်ကပံာ်ဒီးထံနိတၢ်အိၣ်ယၢၤတဖၣ်အဖိခိၣ်န့ၣ်လီၤ. ကီၢ်ပယီၤအံၤမ့ၢ်ထံကီၢ်တဘျီလၢကလုာ်လၢအါဖု အိၣ်ဆိးဝဲဒီး ကလုာ်လၢတဖၣ်စုာ်စုာ်ဒၣ်ဝဲအိၣ်ဟံၣ်ဝဲဒီးအသဲစးလုာ်လုာ်ထူသန့အဖိခိၣ်, ကျဲအိၣ်ဒၣ်ထဲတဘီလၢတၢ်မ့ၢ်ဟ့ၣ်ခွဲးဟ့ၣ်ယၢ်ဝဲပှၤ ထူလံၤဖိတဖၣ်အတၢ်စံၣ်ညီၣ်ပၤလီၤသးန့ၣ်မးဒီးတၢ်ဘျါရဲၣ်မၤကတၢ်ကွံာ်ဝဲတၢ်သဘံၣ်သဘုၣ်လၢတၢ်ငးအိၣ်ထီၣ်တၢ်မုာ်တၢ်ခုၣ်က န့ၢ်ဝဲန့ၣ်လီၤ.

တၢ်ဆဲးကျိး
သရၣ်စီဖိလံစ့ၣ်ထွါ, ယိၣ်လိာ်တၢ်မုာ်တၢ်ခုၣ်ကရၢၢ် ပှၤပၤလီၢ်ဆ့ၣ်နီၤ, +66817247093
နီၢ်ဆၣ်မူ, +66979958177

salweenpeacepark@gmail.com